
 

 

Møde i Aarhus HF & VUC’s bestyrelse mandag den 27. maj 2019  

Referat 
Deltagelse:  
Til stede: Hans Halvorsen (formand), Berit Eika (næstformand), Bente Steffensen (Pkt. 1-5 og 7), Jens Joel, 
Louise Schmidt, Morten Kristian Pedersen, Casper Borch Hansen, Emil Herrig Lambertsen og Tina 
Knudsen (midlertidig observatør).  

Fra ledelsen: Erik Ernø-Kjølhede, Poul Lautrup, og Per Lund.  
 
Afbud fra bestyrelsen: Mogens Birkebæk, Peter Moesgaard, Kirsten Bundgaard og Luna Kristine Frank Høj. 
 
Afbud fra ledelsen: Michael Bentzen Sandberg 
 
Referent: Peter Cederstrøm 
 
 
 
Dagsorden  
 

1. Godkendelse af dagsorden  

2. Referat af møde 25/03 2019, inkl. underskrift 

3. Kvartalsregnskab 1. kvartal 2019 (bilag 1 og 2) 

4. Status for den aktuelle udvikling på AVU og det gymnasiale område (mundtligt oplæg) 

5. Den aktuelle politiske situation i forhold til VUC-sektoren (Mundtligt oplæg) 

6. Status for arbejdet med FGU (Mundtligt oplæg) 

7. Temadrøftelse: Digital strategi for undervisning på Aarhus HF & VUC (Mundtligt oplæg ved 
uddannelseschef Lene Madsen) (bilag 3) 

8. Eventuelt 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 

 

Punkt 1. Godkendelse af dagsorden 
 
Dagsorden blev godkendt. 
 
  
Punkt 2. Referat af møde 25/03 2019, inkl. Underskrift 
 
Referat af mødet 25. marts 2019 blev godkendt. 
 
 
Punkt 3. Kvartalsregnskab 1. kvartal 2019 (bilag 1 og 2) 
 
Sagsfremstilling fra bilag: 
Bilag 1. Punkt 3. Kvartalsrapport 1, 2019 
Sagsfremstilling  
 
I budgettet for 1. kvartal 2019 forventedes et samlet driftsresultat på kr. 25.276.594,-.  
Det samlede driftsresultat blev på kr. 26.746.744,-, svarende til en forbedring på kr. 1.470.150,-. 
  
Indtægter 
Antallet af årskursister i første kvartal er samlet set 10 færre end budgetteret med 24 færre årskursister på 
det gymnasiale område og 14 årskursister flere på AVU-området. På det gymnasiale område fordeler faldet 
sig ligeligt mellem enkeltfag og 2-årigt HF. På AVU området er det primært AVU enkeltfag der er i 
fremgang. I forhold til 1. kvartal 2018 er der 6 årskursister færre på det gymnasiale område og 23 
årskursister flere på AVU-området. AVU-området fortsætter dermed væksten fra de seneste år. 
 
På baggrund af det samlede fald i antallet af årskursister er taxameterindtægterne faldet med ca. kr. 0,53 
mio., men deltagerbetalingen er vokset med ca. kr. 0,35 mio. Afvigelsen i deltagerbetalingen skyldes primært 
periodisering, herunder periodisering i forhold til resultatet for 2018. 
 
Udgifter 
Lønudgifterne til undervisningens gennemførsel er tæt på det budgetterede niveau i begge 
undervisningsområderne svarende til i alt ca. kr. 0,9 mio., fordelt med et mindre forbrug på det gymnasiale 
område på ca. kr. 0,6 mio. (mindre aktivitet) og ca. kr. 0,3 mio. på AVU området (bedre holdkvotienter). 
  
Serviceområdets omkostninger ligger under det budgetterede niveau med ca. kr. 0,9 mio., der primært er 
periodeforskydninger.  
 
På trods af at en del af det forbedrede resultat skyldes periodisering, er resultatet ca. kr. 0,5 mio. bedre end 
forventet, hvilket ledelsen anser for tilfredsstillende. Vi vil fortsat nøje følge udviklingen i antal årskursister 
og det samlede omkostningsniveau, herunder ikke mindst udviklingen i antallet af årskursister på det 
gymnasiale område samt effekten af virksomhedsoverdragelse af dele af AVU-aktiviteten til FGU. 
 
Ledelsen indstiller 
 

 At bestyrelsen godkender kvartalsrapporten  
 
 
Per Lund orienterede om kvartalsrapport 1, 2019 og gennemgik kort sagsfremstillingen og de udsendte bilag. 
 
 



 

 

Drøftelse 
Kort drøftelse om hvorvidt løn generelt (herunder løn til særlige medarbejdergrupper), er et emne der drøftes 
i bestyrelsen. Formanden oplyste, at løn er et ledelsesanliggende og dermed ikke noget bestyrelsen drøfter. 
 
Beslutning 
Bestyrelsen godkendte kvartalsrapporten. 
 
 
Punkt 4. Status for den aktuelle udvikling på AVU og det gymnasiale område (mundtligt oplæg) 
Erik Ernø-Kjølhede orienterede, i Michael Bentzen Sandbergs fravær, om status for den aktuelle udvikling 
på AVU-området. Det første år efter udspaltning til FGU er naturligvis usikkert, men det går godt med 
optaget i forhold til det budgetterede. De højeste AVU-niveauer (F-E-D) er allerede fyldt op. Vi håber på lidt 
flere kursister end det forventede. Optaget på online har været lidt bagud i forhold til det forventede, men det 
ser ud til at rette sig. 
 
Poul Lautrup orienterede om status for den aktuelle udvikling på det gymnasiale område. Der er budgetteret 
med status quo. Indtil videre er der ”kun” udsigt til 6 klasser og ikke de ønskede 7 på HF2. Autismeklassen 
er fyldt op, men der er udfordringer med at fylde holdene på nogle af de andre tilrettelæggelser. Bl.a. 
omlægges Film, Stage og Musik. Vi afventer at få tilbagemelding fra ministeriet i forhold til, om vi kan 
fortsætte med at udbyde DSA (Dansk som andetsprog) efter udløbet af forsøgsordningen. Vi har en nødplan 
klar for kursisterne, hvis det ikke kan udbydes. Der er god søgning til det supplerende overbygningsforløb 
for HF-2-dimittender der vil søge ind på universitetsuddannelserne, og samlet set forventer vi at holde 
budget.  
 
Drøftelse 
Ingen drøftelse. 
 
Beslutning 
Bestyrelsen tog orienteringen til efterretning. 
 
 
Punkt 5. Den aktuelle politiske situation i forhold til VUC-sektoren (Mundtligt oplæg) 
 
Rektor Erik Ernø-Kjølhede indledte orienteringen med omdeling af to aktuelle debatindlæg skrevet af rektor 
og bragt i hhv. Aarhus Stiftstidende 25.05.19 (Styrk den sociale mobilitet gennem uddannelse) og Jyllands-
Posten 26.05.19 (Hvorfor vil ingen politikere tage æren for vores succes?).  
 
Debatindlæggene omhandler den aktuelle politiske situation med fokus på især to omdrejningspunkter: 
økonomi og VUC-sektoren på sigt. 
 
Økonomien er fortsat trængt selvom alt tyder på, at der efter valget vil være et politisk flertal for at stoppe 
omprioriteringsbidraget fra 2020 og frem. Aarhus HF & VUC får i 2019 30 millioner kroner færre end i 2015 
til at gennemføre samme aktivitetsniveau. Der er politiske udmeldinger om en vilje til at ophøre med 
yderligere nedskæringer, men der synes ikke at være udsigt til at nogen af de allerede beskårede midler vil 
blive tilbageført. Vi forventer derfor, at de allerede gennemførte nedskæringer skal hentes enten gennem 
vækst eller gennem fortsatte effektiviseringer. Hvis der kommer nye ekstra midler til sektoren, er det heller 
ikke sikkert, at Aarhus HF & VUC får andel i de nye midler, da der politisk synes at være størst interesse for 
at styrke små VUC’er i yderkantsområderne.  
 
På sigt kan der desuden forventes et politisk fokus på institutionsstrukturen. Mange taler for at løse manglen 
på erhvervsuddannede og problemer med faldende ungdomsårgange ved at samle alle uddannelser på 
ungdomsuddannelsesniveau i én institution per by/område. En sådan samlet institution kan dermed tilbyde en 



 

 

bred vifte af uddannelsesmuligheder under én ledelse. Denne stordriftstænkning udfordrer på sigt VUC som 
selvstændig sektor. Vi synes i VUC-sektoren, at vi har en klar berettigelse som et parallelt uddannelsestilbud 
for de ca. 10% unge og voksne, der af mange forskellige årsager har brug for noget andet end det som 
tilbydes i det ordinære uddannelsessystem. Hvis VUC’erne opløses som selvstændig sektor for i stedet at 
blive en del af én samlet institution for hver by/område på ungdomsuddannelsesniveauet, så vil VUC-
tilbuddet blive opløst og udvandet. Vi vil miste vores voksenpædagogiske særkende, og vi vil ikke længere 
kunne være det alternative tilbud om et andet sted og en anden pædagogik til de mange unge og unge voksne 
som ikke passer ind i det ordinære uddannelsessystem.  
 
Der er meddelt et taksteftersyn med henblik på at udligne mellem institutionerne, og dette vil potentielt 
kunne ramme Aarhus HF & VUC negativt. Det er en stor opgave at gøre opmærksom på den 
samfundsopgave VUC løfter, men desværre er der ingen uden for sektoren, som bistår os med den opgave. 
Derfor er der behov for at vi selv kæmper.  
 
 
Drøftelse 
Jens Joel bemærkede, at han grundlæggende er enig i udfordringerne. Det er bekymrende med de små 
lukningstruede VUC-centre, og politisk vil det være vanskeligt at stå imod, hvis de kan ”redde” sig ved at 
fusionere lokalt med f.eks. den lokale erhvervsskole.  
 
Rektor bemærkede, at Fyns HF & VUC og HF & VUC Nordjylland er organiseret regionalt, men i resten af 
sektoren synes bestyrelserne at tænke i lokale løsninger og ikke regionalt. En institutionsreform på VUC-
området kunne også være at samle VUC-institutionerne regionalt som et alternativ til at opløse VUC-
sektoren som selvstændig sektor gennem lokale fusioner med andre skoletyper. 
 
Erik Ernø-Kjølhede sagde desuden, at der ikke er nogen der tænker livslang læring mere. Det er en 
udfordring for VUC-sektoren, at vi har mistet alle de modne voksne, efter at politikerne i forbindelse med 
genopretningspakken i 2010 indførte, at borgere på pension eller med videregående uddannelse skal betale 
mellem 8.000 og 25.000 kr. årligt af egen lomme per HF-enkeltfag.   
 
Formanden bemærkede, at det kunne være en ide at få DI/DA med i en dialog om livslang læring og hvilken 
rolle VUC kan spille for igen at få dette på dagsordenen. 
 
Beslutning 
Bestyrelsen tog orienteringen til efterretning. 
 
 
Punkt 6. Status for arbejdet med FGU (Mundtligt oplæg) 
Erik Ernø-Kjølhede orienterede om arbejdet med overdragelsen af medarbejdere og formue til FGU. Der er 
et godt samarbejde og nogle medarbejdere er allerede delvis frikøbt af FGU-skolen de skal arbejde for efter 
sommerferien. Den kommunale ungeindsats har været til stede på skolen og har vejledt AVU-kursister der 
næste år skal videre på FGU. Der er afleveret personaleoplysninger og ministeriet har godkendt vores tal. 
Der skal udarbejdes en ny åbningsbalance pr. 1. august 2019.  
 
Drøftelse 
Tina Knudsen sagde, at der har været et fint samarbejde mellem VUC og FGU. Nogle kursister skal skifte til 
sommer og flere af dem er usikre, men skal skifte. Der anvendes nogle ressourcer på at berolige de kursister 
der er urolige for skiftet. FGU-optaget er endnu ikke så stort, men det forventes at komme. De unge har ikke 
mulighed for at vælge andet, hvis de vil have skoleydelse, og det vil forventeligt have en positiv effekt på 
optaget. Medarbejderne har været samlet 2 halve dage og mødt de kommende kolleger. Nogle er meget 
begejstrede, mens andre er mere afventende. Der er en overvægt af kolleger fra produktionsskolerne. FGU-
opstart bliver den 12. august og underviserne møder ind nogle dage før. Der er også forhandlet en 



 

 

overenskomst for FGU-ansatte. Der afholdes et afslutningsarrangement både internt i AVU-afdelingen og 
ved sommerfesten for hele skolen for at sige farvel og tak til de 26 medarbejdere der skal 
virksomhedsoverdrages per 1. august. 
 
Berit Eika spurgte, om der er lagt planer for de AVU-undervisere der bliver på Aarhus HF & VUC også 
mhp. at give dem en god start efter sommerferien, hvor halvdelen af AVU-kollegerne er væk. Erik Ernø-
Kjølhede oplyste, at der er lagt planer og arbejdet meget med denne udfordring i det seneste år. 
 
Beslutning 
Bestyrelsen tog orienteringen om status for arbejdet med FGU til efterretning. 
 
 
Punkt 7. Temadrøftelse: Digital strategi for undervisning på Aarhus HF & VUC (Mundtligt oplæg ved 
uddannelseschef Lene Madsen) (bilag 3) 
Lene Madsen præsenterede den digitale strategi for 2019 – 2023 for bestyrelsen. Selvom de unge er ”digitale 
indfødte”, så er der et behov for introducere dem for IT og brugen af IT i undervisningen.  
Lene Madsen gennemgik slides om strategien (slides er vedlagt referat). 
 
Drøftelse 
Louise Schmidt takkede for et godt oplæg med en tydelig vision samt inddragelse af og sammenhæng til 
værdigrundlaget.  
 
Berit Eika spurgte, om indsatsen primært lægges i eller uden for klassen? Morten Kristian Pedersen svarede, 
at det sker begge steder med fokus på forskellige forhold.  
 
Lene Madsen oplyste, at vi i samarbejde med Systimes har undersøgt digital læsning og hvordan man gør det 
bedst.  
 
 
Beslutning 
Bestyrelsen tog temadrøftelsen til efterretning. 
 
 
Punkt 8. Eventuelt 
Bestyrelsen takkede Tina Knudsen for indsatsen som midlertidig observatør mshp. FGU-arbejdet. Det har 
været godt for FGU-processen og for alle parter og baglande at have Tina som observatør i bestyrelsen. Der 
har været en god og tillidsfuld atmosfære.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
I bestyrelsen: 

 

Hans Halvorsen Berit Eika  Mogens Birkebæk  
Formand  Næstformand  Erhverv Aarhus 
Aarhus Byråd  Aarhus Universitet 
 
 
 
 
 
Louise Schmidt Peter Moesgaard Bente Steffensen  
Aarhus Kommune, B&U Erhvervsskolerne/ Personligt udpeget          

Uddannelsessamarbejdet Selvsupplering  
 
 
 
 
Kirsten Bundgaard Morten Kristian Pedersen Casper Borch Hansen 
Professionshøjskolen Medarbejderrepræsentant Medarbejderrepræsentant  
VIA University College  med stemmeret uden stemmeret 
                                                                                    
   
 
 
Jens Joel  Emil Herrig Lambertsen  Luna Kristine Frank Høj 
Personligt udpeget Kursistrepræsentant  Kursistrepræsentant 
Selvsupplering med stemmeret uden stemmeret 
 
 
 
 
Erik Ernø-Kjølhede 
Rektor 
 


